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V pátek 10. února proběhl první kulatý 
stůl Národního konventu o EU v tomto 
roce. Tématem setkání byly otázky spo-
jené se zájmy České republiky v rámci 
vztahů EU a Turecka a možné alternati-
vy nastavení těchto vztahů. Diskuze se 
zúčastnili zástupci státní správy, obou 
komor Parlamentu ČR, univerzit, hospo-
dářských a sociálních partnerů, repre-
zentanti evropských institucí a nezisko-
vého sektoru. 
Kontext 

Turecko je jedním z nejvýznamnějších sou-
sedů Evropské unie. Je kandidátskou zemí 
od roku 1999 a oficiální přístupové roz-
hovory byly zahájeny v říjnu 2005. Zcela 
novou dynamiku vztahů přinesla migrační 
krize, která z Turecka učinila nepostrada-
telného partnera EU, a zásadním momen-
tem pak byl neúspěšný pokus o puč v čer-
venci 2016, který se stal záminkou pro 
porušování principů demokratického 
právního státu, zejména pak nezávislosti 
justice, svobody projevu, ochrany menšin 
a volné soutěže politických stran.  
V listopadu 2016 Evropský parlament 
vyzval Radu EU k pozastavení přístupo-
vých rozhovorů s Tureckem, v prosinci 
předseda Komise Jean-Claude Juncker 
naznačil, že by pro země jako Turecko a 
Velká Británie mohla být vytvořena alter-
nativa ke členství v podobě „odlišného 
orbitu“. Česká republika byla tradičním 
zastáncem pokračování přístupových roz-
hovorů s Tureckem. 
Klíčové body 

Úvodní slovo kulatého stolu pronesl státní 
tajemník pro evropské záležitosti a vládní 
koordinátor digitální agendy Tomáš 
Prouza. Následně byl představen podkla-
dový dokument Radkem Hokovským z 
think-tanku Evropské hodnoty, který byl 
odborným garantem kulatého stolu. Svá 
stanoviska rovněž přednesli David Král 
z Ministerstva zahraničních věcí ČR a Lu-
cia Najšlová z Fakulty sociálních věd Uni-
verzity Karlovy. 

Diskuze kulatého stolu se zaměřila na ná-
sledující tři oblasti a diskuzní otázky. 
Prvním diskutovaným okruhem byly klíčo-
vé zájmy České republiky ve vztahu 
k Turecku. Diskutující se shodli, že hlavním 
zájmem by mělo být udržet Turecko na 
západní trajektorii, jelikož ho vnímáme ho 
jako součást euroatlantického prostoru. 
V rámci NATO a bezpečnosti hraje totiž 
Turecko se svou druhou největší armádou 
klíčovou roli. Česká republika zároveň má 

vůči Turecku taktéž silné obchodní zájmy 
a zájmy v oblasti energetiky. 

Ve druhé oblasti se diskuze zaměřila na 
podobu dlouhodobých vztahů Evropské 
unie s Tureckem, která nejlépe odpovídá 
českým zájmům v kontextu současného 
vývoje, a na důvody, které by znamenaly 
významnou změnu současného nastavení 
vztahů mezi EU a Tureckem. Diskutující 
nastínili možné varianty těchto vztahů, do 
nichž patřili modernizace celní unie, zóna 
volného obchodu, bezvízový styk či připo-
jení na vnitřní trh Evropské unie. 
Posledním diskutovaným tématem byly 
kroky turecké vlády, které by měly být z 
pohledu České republiky impulzem k zá-
sadnímu přehodnocení současné podoby 
vztahů EU s Tureckem. Diskutující se zamě-
řili na vztah Turecka a Ruska, který je 
vnímané pouze jako taktický, nikoli strate-
gický. Jako možný moment vhodný pro 
přehodnocení vzájemných vztahů bylo 
uvedeno zavedení trestu smrti, které by 
znamenalo odklon od hodnot západní 
demokracie a Evropské unie.  
Účastníci kulatého stolu se shodli, že pro 
další směřování vztahů Evropské unie 
a Turecka nebo česko-tureckých vztahů je 
nutné zaměřit se kromě ekonomických 
zájmů i na politické aspekty, kterými je 
demokracie a dodržování lidských práv. 
Stále nejistá je ovšem možná role Turecka 
na vnitřním trhu Evropské unie.  
Kulatého stolu se zúčastnili členové Evrop-
ského parlamentu Pavel Svoboda, Micha-
ela Šojdrová a Jaromír Kohlíček. Do ná-
sledné diskuze se zapojili například před-
seda Zahraničního výboru Poslanecké 
sněmovny Parlamentu České republiky 
Karel Schwarzenberg, senátor Tomáš 
Grulich, ředitel Institutu pro evropskou 
politiku Vladimír Bartovic, Irah Kučerová 
z Fakulty sociálních věd, Vladimíra Drba-
lová ze Svazu průmyslu a dopravy, Jan 
Kovář z Ústavu mezinárodních vztahů ne-
bo Lucie Vondráčková z Ministerstva prů-
myslu a obchodu.  

Předpokládaný další vývoj  
Z kulatého stolu budou vypracována do-
poručení, které budou představena vládě 
České republiky a dalším tvůrcům české 
evropské politiky.  
Další kulatý stůl Národního konventu o EU 
se uskuteční v pátek 24. února na téma 
Evropský sociální pilíř v kontextu dokon-
čení hospodářské a měnové unie a ekono-
mické a sociální konvergence. /J. Míča/ 



Týden v EU— 6. až 12. února 2017  2 

 

Přezkum provádění environmentálních právních předpisů > Komise 

Druhá zpráva o stavu Energetické unie > Komise 

Komise vydává již 2. zprávu o stavu Energetické unie 
(KOM(2017) 53), v níž identifikuje oblasti, kde členské 
státy plní své cíle nad očekávání, ve kterých je potenci-
ál pro další posun, a kde cílů dosaženo nebylo. Záro-
veň identifikuje úlohu koncových zákazníků a soukro-
mého sektoru. 
 

Kontext 

V únoru roku 2015 přijala Komise Rámcovou strategii k 
vytvoření odolné Energetické unie s pomocí progresivní 
politiky v oblasti změny klimatu (KOM(2015) 80). Tento 
dokument inicioval přechod k nízkoemisní, bezpečné a 
konkurenceschopné ekonomice právě za pomoci vytvoření 
Energetické unie, která je prioritním projektem Junckerovy 
Komise. /Pokračování na s. 3/ 

Komise představila 6. února novou iniciativu Přezku-
mu vykonávání environmentálních právních předpisů 
(EIR), která má členským státům pomoci k lepšímu pro-
vádění právních předpisů EU v oblasti životního pro-
středí (KOM(2017) 63). Součástí iniciativy je nejenom 
sdělení Komise, které představuje hlavní výzvy 
v implementaci environmentálního práva EU, ale i ho-
rizontální analýza, jež shrnuje zjištěné poznatky na-
příč členskými státy a obsahuje doporučení za účelem 
zlepšení implementace v jednotlivých členských stá-
tech.  

Kontext 

Environmentální politika a právní předpisy EU chrání a 
zlepšují životní prostředí. Nedostatečná implementace 
právních předpisů EU zvyšuje náklady v oblasti sociální, 
ekonomické a životního prostředí. Důležitost správné im-
plementace je reflektována rovněž v 7. Akčním programu 
pro životní prostředí.  
Klíčové body 

EIR je novou iniciativou Komise, která má za cíl zlepšení 
implementace legislativy v oblasti životního prostředí. 
Jedná se o periodickou aktivitu, kdy ve dvouletém cyklu 
bude Komise hodnotit situaci v jednotlivých státech s cílem 
identifikovat mezery a nedostatky v implementaci práv-
ních předpisů a politik EU v oblasti životního prostředí a 
současně vyhodnotit, ve kterých oblastech jsou členské 
státy v implementaci úspěšné.   
Na základě zpráv jednotlivých členských států je možné 
shrnout řadu příčin nedostatečné implementace legislati-
vy životního prostředí. Na jedné straně je to neefektivní 
koordinace mezi místními, regionálními a národními orgá-
ny. Na druhé straně jsou to nedostatečné administrativní 
kapacity a nedostatečné finanční prostředky. Dále se 
často objevují problémy se spolehlivostí dat, množstvím 
znalostí a nedostatečnou koherencí s dalšími politikami. K 
odvětvím, která jsou největšími výzvami, patří zejména 
oblasti nakládání s odpady, příroda a biodiverzita, kva-
lita ovzduší a kvalita a nakládání s vodními zdroji. 
Nakládání s odpady a oběhové hospodářství. V těchto 
oblastech Komise představila Akční plán pro oběhové 
hospodářství z roku 2015 a revizi směrnic v odpadové 
legislativě. Za nejrelevantnější indikátory pro zkoumání 
dodržování pravidel v souladu s požadavky EU je možné 
považovat plnění povinných cílů v oblasti skládek a 
recyklace. Data ukazují, že šest členských států již dosáhlo 
50% cíle recyklace komunálních odpadů k roku 2020, 
zatímco devět státu musí značně navýšit své úsilí, aby to-
hoto cíle dosáhly. Šest států rovněž nesplnilo limit pro 
skládkování komunálního odpadu.   
Příroda a biodiverzita. Strategie EU o biodiverzitě cílí na 
boj se snižující se biodiverzitou a její obnovou do roku 

2020. Celkové stavy chráněných druhů se za posledních 
šest let významně nezlepšily. Pakliže by úsilí zůstalo na 
stejné míře jako doposud, ztráta biodiverzity bude po-
kračovat. Za hlavní systematické problémy v implementaci 
směrnic Natura 2000 považuje Komise neexistenci plánů 
řízení.  
Kvalita ovzduší a hluk. Komise konstatovala, že kvalita 
ovzduší se zlepšuje, avšak problémy v implementaci je 
možné nalézt zejména u legislativy, která upravuje množ-
ství částic PM10 a emise NO2. V oblasti legislativy o hlu-
ku stále chybí 30 % všech požadovaných hlukových map 
a asi 60 % akčních plánů. 
Kvalita vody a vodní hospodářství. Hlavními problémy 
při implementaci v této oblasti jsou nedostatečné kontrolní 
nástroje, nedostatečná koordinace mezi regionálními a 
lokálními úrovněmi, a neexistence spolupráce mezi orgány 
zodpovědnými za vodu, přírodu a další sektory.  
Komise závěrem shrnuje, že k efektivním způsobům, jak 
dosáhnout stanovených cílů iniciativy EIR patří fiskální 
opatření, jako například zdanění v oblasti životního pro-
středí a postupné vyřazování dotací škodlivých z hlediska 
životního prostředí. Dalším krokem k dosažení cílů je 
správné využití evropských dotací. V neposlední řadě je 
nezbytná dostatečná institucionální struktura, koordinace 
a koherence politik, uplatňování legislativních i nelegisla-
tivních nástrojů, strategické plánování a zahrnutí nevlád-
ních stakeholderů do celého procesu. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR obecně považuje za pozitivní, že EIR nepřed-
stavuje nové legislativní návrhy, a že nezakládá povinnost 
dodatečných reportingových zpráv. Vláda vítá, že zveřej-
něné dokumenty zahrnují rovněž přehled dobrých praktik 
napříč členskými státy, které mohou být nápomocné a 
mohou být rovněž inspirací. Zároveň věří, že identifikace 
běžných příčin problémů v implementaci je dobrým počá-
tečním bodem pro zlepšení. Na druhou stranu vláda ne-
může zcela souhlasit s výsledky zprávy za ČR, jelikož ob-
sahuje značné množství nepřesností.  
Předpokládaný další vývoj 
Členské státy by se měly pokusit odstranit problémy 
v implementaci na základě zpráv (tzv. country reports). 
Měly by přitom spolupracovat se stakeholdery z lokální a 
regionální úrovně a rovněž s dalšími členskými státy. Dále 
budou probíhat strukturované dialogy o provádění s kaž-
dým z členských států a o společných strukturálních pro-
blémech bude také probíhat diskuze na poli Rady.   
/K. Maťátková/ 
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Jejím cílem je ve výsledku přínos hlavně pro evropské 
spotřebitele a podniky, které by měly stát v čele techno-
logických inovací. V rychle se měnícím globálním prostředí 
je sice na prvním místě vnitřní změna uvnitř EU, ale je po-
třeba posilovat i energetickou diplomacii, zvyšovat bez-
pečnost dodávek energetických zdrojů aby se rozšířil ex-
portní potenciál evropských technologií a průmyslová kon-
kurenceschopnost.  

Zahraniční dimenze Energetické unie zahrnuje i klimatic-
kou diplomacii, jejímž cílem je směřovat svět k přechodu 
k vysoce efektivní, čisté a nízkouhlíkové ekonomice všech 
států v souladu s Cíli udržitelného rozvoje a Pařížské do-
hody.  

Klíčové body 

Zpráva představuje základní koncepty, pokroky, cíle 
a potenciál v politikách a oblastech zájmu Energetické 
unie. Komise ve zprávě označuje rok 2016 jako ten, kdy 
byly položené legislativní základy Energetické unie ve 
formě zimního energetického balíčku „Čistá energie pro 
všechny Evropany“.  
Jednou z nejdůležitějších informací je fakt, že se daří sni-
žovat spotřebu primární energie při hospodářském růstu. 
Emise skleníkových plynů v rámci EU byly v roce 2015 cca 
22 % pod úrovní z roku 1990 a zejména v sektorech po-
krytých systémem obchodování s emisemi (ETS) emise stá-
le klesají. Díky tomu se EU řadí mezi jedny z nejčistších 
velkých ekonomik světa.  
Členské státy v mnoha oblastech předčily své cíle pro 
zvyšování podílu obnovitelných zdrojů energie na ko-
nečné spotřebě. V roce 2014 byl podíl OZE ve výši 16 % 
hrubé konečné spotřeby energie a již nyní členské státy 
téměř dosáhly cíle pro primární a konečnou energetickou 
účinnost při stávajícím růstu HDP.  
Posilování role spotřebitelů je cílem, ve kterém bylo dosa-
ženo pokroku a ve kterém bude vyvíjeno do budoucna 
další úsilí. Komise chce mimo jiné zavést takzvané inteli-
gentní měřiče, které spotřebitelům v reálném čase dodají 
informace o jejich spotřebě a cenách energií. Malým vý-
robcům energie (například domácnosti se solárními pane-

ly na střeše) chce například Komise usnadnit přístup na trh 
s elektřinou a zároveň usnadnit výstavbu obnovitelných 
zdrojů.  
Důležitou prioritou je pak posilování infrastruktury do-
dávek elektřiny a energetických surovin. Mnoho pokroku 
bylo dosaženo v legislativní oblasti (bezpečnost dodávek 
zemního plynu, vnitřní trh s elektřinou, nebo např. mezi-
vládní dohody o dodávkách plynu) i v praktické (spuštění 
LNG terminálů v Polsku, Francii a Finsku). Evropské struktu-
rální a investiční fondy a Evropský fond pro strategické 
investice se z velké části podílely na financování energe-
tických projektů. Podle Komise je ale pro dosažení cílů 
v roce 2030 nutné investovat ročně cca 379 mld EUR. 
Dokument rovněž identifikuje další potenciál zlepšení 
v oblastech systému obchodování s emisními povolenkami, 
dekarbonizaci ekonomik, oběhovém hospodářství, zapo-
jení soukromého sektoru do investic do energetické účin-
nosti a vytváření pracovních míst v sektorech obnovitel-
ných zdrojů energie a energetické účinnosti. 
Východiska pozice ČR 

Energetická unie, kterou vláda ČR plně podporuje, musí 
být naplňována co nejefektivnějším způsobem. Opatření 
pro její rozvoj musí zohlednit dopady na ceny energií a 
konkurenceschopnost. Musí také získat potřebnou podporu 
občanů a průmyslu a spotřebitelé musí mít možnost z poli-
tik aktivně profitovat. Důležitou prioritou je pro vládu do-
končení vnitřního trhu s energií. Energetická unie musí na-
dále vyžadovat odpovědnost a příspěvek národních států 
k zajištění energetické bezpečnosti. Klimatická politika 
Energetické unie, včetně zvyšování energetické účinnosti či 
podílu obnovitelných zdrojů na výrobě energie, je i pro 
vládu prioritním zájmem. 
Předpokládaný další vývoj 
Sdělení bude Komisí představeno na pracovních skupinách 
pro energetiku a životní prostředí a posléze i na Radě 
pro dopravu, telekomunikace a energetiku 27. února.  
/J. Černohorský/ 

Výsledky Rady pro zahraniční věci > Rada 

V pondělí 6. února se v Bruselu uskutečnila Rada pro 
zahraniční věci. Ministři diskutovali o situaci na Ukraji-
ně, v Libyi a Egyptě a hovořili také o blízkovýchodním 
mírovém procesu. Českou delegaci vedl ministr zahra-
ničí Lubomír Zaorálek.  
Klíčové body 

Ministři měli původně diskutovat převážně reformní úsilí 
na Ukrajině, ale debata měla širší rozměr. Vyzněla u 
reforem a jejich podpory konsensuálně, podobné to bylo 
i u diskuse o aktuální situaci na Donbasu. Oceněn byl 
dánský non-paper, který spolupodepsalo 13 členských 
států včetně ČR. Zaznívalo ocenění dosavadních výsledků 
(více reforem za posledních 2,5 roku než za předchozích 
23) a Komise připomněla, že díky dohodě o zóně volného 
obchodu se zvyšuje obchodní výměna Ukrajiny s EU. Řada 
ministrů doporučovala pokračování reforem v boji proti 
korupci, efektivnějším vymáhání práva a decentralizaci. 
Vysoká představitelka následně akcentovala, že vztahy 
k Libyi nemůže EU nahlížet pouze prizmatem migrace, 
ale celistvě včetně dimenze politického uspořádání, pod-
pory pro roli OSN, zapojení sousedních zemí i regionál-
ních uskupení a dialogu s globálními aktéry. Další pomoc 
EU má být poskytována uvnitř Libye a spočívat v rozšíření 

regionálního přesahu bezpečnostní dimenze. Pak se bude 
i lépe dařit zvládat fenomén nelegální migrace.  
Debata ministrů během oběda byla zaměřena zejména 
na hodnocení bilaterální relace EU – Egypt a v jeho rámci 
na možnosti podpory EU pro ekonomický růst a vytváření 
pracovních příležitostí v Egyptě. Ministři hovořili také o 
situaci v dodržování lidských práv či možnosti spolupráce 
EU s Egyptem v otázkách migrační politiky a v boji proti 
terorismu. 

Následně ministři diskutovali blízkovýchodní mírový pro-
ces. se dotýkala čtyř stěžejních aspektů dnešní situace - 
aktuálního vývoje v otázce osad, signálů politiky nové 
americké administrativy, tzv. Kerryho principů, k nimž se 
některé země přihlásily na konferenci v Paříži („two states 
for two people“), potřeby bilaterálně a na vysoké úrovni 
hovořit s Izraelem i Palestinou.  
Východiska pozice ČR 

Ministr Zaorálek v diskusi k Ukrajině vyjádřil podporu 
Ukrajině, doporučil rozšíření regionální přítomnosti mise 
EUAM Ukrajina a zdůraznil význam strategické komunika-
ce v přístupu EU.  /Pokračování na s. 4/ 
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Dle ministra je nutno pracovat na boji s korupcí, reformě 
justice a právním státě. Oddanost Ukrajiny reformám je 
klíčová a podpora EU by měla být vázána na konkrétní 
pokrok. Ministr také zdůraznil potřebu zrušení víz. 
V debatě k Libyi připomněl český dobrovolný příspěvek 
EUNAVFOR MED Sophia a avizoval možnou další pomoc. 
Zmínil také, že pro operaci Sophia by se měl hledat udr-
žitelnější model financování, např. prostřednictvím iniciati-

vy EU na podporu vytváření bezpečnostních kapacit ve 
třetích zemích. V diskusi k blízkovýchodnímu konfliktu pak 
podpořil brzké uspořádání asociační rady s Izraelem a 
vyzval ke koordinaci EU s USA.  

Předpokládaný další vývoj 
Další zasedání Rady pro zahraniční věci se bude konat 
6. března 2017. /M. Nemkyová/ 

Schvalování typu motorových a přípojných vozidel > Evropský parlament 

Výbor pro vnitřní trh a ochranu spotřebitelů (IMCO) 
přijal 9. února zprávu k návrhu nařízení o schvalování 
motorových vozidel a jejich přípojných vozidel, jakož i 
systémů, konstrukčních částí a samostatných technic-
kých celků určených pro tato vozidla a o dozoru nad 
trhem s nimi. Poslanci Komisí navrhovaná pravidla 
pro schvalování upravili a doplnili tak, aby byla zajiš-
těna vysoká úroveň bezpečnosti a ochrany životního 
prostředí, a posílili národní dohled i dohled EU nad 
motorovými vozidly, která jsou již v provozu. 

Kontext 

Stávající právní rámec pro schvalování typu motorových 
vozidel a jejich přípojných vozidel je dán rámcovou směr-
nicí 2007/46/ES, která je zaměřena na usnadnění volné-
ho pohybu motorových vozidel a přípojných vozidel na 
vnitřním trhu stanovením harmonizovaných požadavků na 
konstrukci těchto vozidel. Na základě akčního plánu Komi-
se CARS 2020 pro silný, konkurenceschopný a udržitelný 
automobilový průmysl v Evropě byla problematika schva-
lování typu motorových vozidel /Pokračování na s. 5/ 

Výsledky Rady pro obecné záležitosti > Rada 

Dne 7. února proběhlo zasedání Rady pro obecné zále-
žitosti. Na programu byla příprava a follow-up Evrop-
ské rady a diskutovány byly i otázky z oblasti udržitel-
nosti. Delegaci ČR vedl na jednání státní tajemník pro 
evropské záležitosti Tomáš Prouza. 
Klíčové body 

Jednání únorové Rady bylo zahájeno diskusí o návrhu 
komentovaného pořadu jednání březnové Evropské ra-
dy. Maltské předsednictví představilo agendu, jejímiž 
hlavními body jsou ekonomický růst a zaměstnanost a za-
jištění vnější a vnitřní bezpečnosti. Plánováno je také za-
řazení samostatného bodu k vnějším aspektům migrace. 
V následné debatě návrh podpořila jak Komise, tak větši-
na členských států. Zmiňována byla zejména nutnost do-
končení strategií vnitřního trhu, včetně jednotného digitál-
ního trhu a energetické unie. ČR vyzvala k odstranění ba-
riér a protekcionistických opatření, a zejména pak k ne-
vytváření nových, v rámci vnitřního trhu, což bylo podpo-
řeno dalšími státy. V oblasti obrany byl kladen důraz 
zejména na pokračování v implementaci závěrů prosinco-
vé Evropské rady či spolupráci s NATO. Většina vystupují-
cích zdůraznila význam březnové Evropské rady a její 
zasazení do kontextu bratislavského, maltského a římské-
ho summitu a vyzvala k intenzivní práci na přípravě textu 
Římské deklarace.   
Dalším bodem jednání byl follow-up Evropské rady. 
Maltské předsednictví konstatovalo, že pokroku 
v implementaci závěrů Evropské rady bylo dosaženo na 
všech frontách a instituce EU při ní dobře spolupracují. 
Zdůrazněna byla zejména oblast migrace, kde se podaři-
lo výrazně omezit počet osob přicházejících přes východní 
Středomoří a západobalkánskou cestou. V oblasti bez-
pečnosti a obrany bylo dosaženo pokroku v boji proti 
terorismu a ochraně hranic. Z hlediska ekonomiky a růstu 
byla zmíněna zejména potřeba dosáhnout výsledků ve 
strategiích jednotného trhu, které by měly být dokončeny 
do roku 2018. EU by také měla navázat na podepsání 
dohody CETA a soustředit se na obchodní spolupráci 
s dalšími zeměmi a regiony (Japonsko, Mercosur). Komise 
v závěru vyzvala k implementaci závazků členských států 
v oblasti relokací a odpovědnému přístupu k řešení mi-
grační krize.  

Následovala prezentace Komise ke sdělení „Další kroky k 
udržitelné evropské budoucnosti: evropské úsilí v oblasti 
udržitelnosti“ z listopadu 2016. Komise vyzvala k holis-
tickému přístupu k implementaci Agendy 2030 a cílů udr-
žitelného rozvoje. V tomto ohledu by Rada pro obecné 
záležitosti mohla být ideální platformou, která umožní 
komplexní přístup, zapojí všechny klíčové hráče a zabrání 
oddělování jednotlivých agend. Také členské státy by dle 
Komise měly zahrnout všechny relevantní aktéry na domá-
cí úrovni. Mezi klíčovými tématy byly zmíněny energetika, 
pracovní trh, genderová rovnost, přeměna vnitřního trhu 
v digitalizovaný jednotný trh, sociální pilíř, otázky celoži-
votního vzdělávání či oběhová ekonomika.  
V závěru jednání Portugalsko krátce informovalo o pro-
běhlém semináři na vysoké úrovni s názvem „Euro pro růst 
a konvergenci“ (24. 1. 2017, Lisabon) a jeho hlavních 
závěrech a doporučeních. Seminář byl zaměřen na řešení 
důsledků ekonomické krize v eurozóně a s ní souvisejících 
narůstajících sociálních nerovností. 
Východiska pozice ČR 

V rámci návrhu agendy březnové Evropské rady vláda 
ČR podporuje zařazení tématu evropského semestru, vítá 
pokračování diskuse k vnitřnímu trhu a zdůrazňuje nutnost 
zabránit vytváření nových překážek na vnitřním trhu. 
V oblasti služeb zdůrazňuje potřebu udržet vysokou míru 
ambic v souladu se závěry prosincové Evropské rady. 
Rovněž vítá diskusi o spolupráci v oblasti vnitřní a vnější 
bezpečnosti i o aktuálních zahraničněpolitických tématech 
na úrovni Evropské rady. 
Vláda rovněž uvítala sdělení Komise k dalším krokům v 
oblasti udržitelnosti a podpořila návrh maltského před-
sednictví, dle kterého by v příštích šesti měsících měly být 
přijaty závěry Rady, které proces implementace cílů udr-
žitelného rozvoje na úrovni EU posunou dále dopředu.  
Předpokládaný další vývoj 
Další zasedání Rady pro obecné záležitosti se bude konat  
7. března 2017.  
/K. Šustrová/ 
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v roce 2013 předmětem komplexní kontroly účinnosti, 
která potvrdila, že právní rámec EU schválení typu je 
vhodný pro dosažení hlavních cílů harmonizace.  
Po odhalení kauzy koncernu Volkswagen, která se týkala 
zkreslování emisních vlastností automobilů pomocí softwa-
ru, byl však tento rámec podroben tvrdé kritice. V reakci 
na to Komise oznámila, že hodlá posílit systém schvalová-
ní typu motorových vozidel, neboť hlavní příčiny tohoto 
problému vidí v nedostatečném dohledu nad subjekty 
odpovědnými za řádné fungování mechanismu předběž-
né kontroly schvalování typu a neexistence účinného me-
chanismu následné kontroly (dozoru nad trhem). Návrh 
nového nařízení byl zveřejněn 27. ledna 2016. 
Klíčové body 

Výbor IMCO začal zprávu k návrhu nařízení projednávat 
na konci září 2016. V lednu tohoto roku pak projednal 
kompromisní znění pozměňovacích návrhů, kterých bylo 
celkem 1.142. Poslanci se zaměřili především na zajištění 
nezávislosti testování typu motorových vozidel a na posí-
lení dohledu nad vozidly, která jsou již v provozu.  

Britský poslanec Daniel Dalton (ECR), který je zpravoda-
jem tohoto návrhu, uvedl, že je na čase, aby EU řešila ty 
nedostatky právního rámce, které umožnily vznik emisního 
skandálu.  Důkladnější a systematičtější dohled v každé 
fázi procesu schvalování je podle něj klíčem pro navráce-
ní důvěry spotřebitelů ve schvalovací systém. Podle přija-
tých změn by tedy činnost testovacích center i národních 
orgánů pro schválení typu byla předmětem přísnější kon-
troly, povinnosti dohledu nad trhem s vozidly, která jsou 
již v provozu, by byly jasněji definované a Komise by 
získala nezávislé dohledové pravomoci v oblasti testování 
vozidel a kontroly národních orgánů. Poslanci se také 

shodli na tom, že náklady na schvalování typu a dozor 
nad trhem by měly nést samotné členské státy a že vý-
sledky pravidelných národních přezkumů schvalovaných 
typů a dohledových aktivit by musely být zveřejňovány. 
Za porušení pravidel ze strany výrobců přijaté znění ná-
vrhu stanovuje pokutu do výše 30.000 eur za vozidlo. 
Pokutu by mohla udělit Komise, a to v případě, že by 
k tomu nedošlo na národní úrovni.  
Pro přijetí zprávy se při čtvrtečním hlasování vyslovilo 33 
poslanců, proti byli 4 poslanci. Stínovou zpravodajkou je 
česká poslankyně Dita Charanzová (ALDE).  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR si je plně vědoma nutnosti změny stávající legis-
lativy v oblasti schvalování motorových vozidel, jejich pří-
pojných vozidel i jejich komponentů a vítá proto kroky, 
které Komise při přípravě nového nařízení podnikla. Prin-
cipiálně tedy souhlasí s návrhem Komise, je však zásadně 
proti zavádění dalších kontrolních orgánů na úrovni Komi-
se i členských států, které by dozorovaly činnost národních 
schvalovacích autorit i technických zkušeben, stejně jako 
zavádění dalších kontrolních mechanismů i organizování 
týmů provádějících kontroly kontrol, přípravy plánů, no-
vých administrativních činností atd. 
Předpokládaný další vývoj 
O zprávě výboru IMCO k návrhu nařízení o schvalování 
motorových vozidel a o dozoru nad trhem s nimi budou 
nyní hlasovat poslanci na plenárním zasedání, které se 
koná od 13. do 16. února. Před tím, než bude zahájen 
dialog s Radou o konečné podobě legislativního aktu, 
musí Rada schválit svůj obecný postoj k návrhu.  
/A. Kuchařová/ 

Agenda Rady pro vzdělávání, mládež a kulturu, 17. února > Informace 

Investice do mládeže a Evropský sbor solidarity. Mini-
stři by měli přijmout návrh závěrů Rady o investování do 
evropské mládeže se zvláštním zřetelem na Evropský sbor 
solidarity. Závěry zdůrazňují význam modernizace a 
zlepšení kvality vzdělávacích systémů, vyzdvihují dobro-
volnictví a sociální angažovanost s důrazem na Evropský 
sbor solidarity. V rámci boje s nezaměstnaností závěry 
zmiňují návrh Komise na další financování Záruk pro mla-
dé. 
Začleňování v rozmanitosti. Ministři by měli přijmout 
návrh závěrů Rady o začleňování v rozmanitosti v zájmu 
dosažení vysoce kvalitního vzdělávání pro všechny. Závě-
ry upozorňují na potřebu bojovat proti všem formám ne-
tolerance a sociálního vyloučení. Vzdělávání a odborná 
příprava by měly podporovat začlenění v rozmanitosti 
vedoucí k posílení demokratických hodnot EU. Vysoce 
kvalitní vzdělávání by mělo být dostupné pro všechny.  

Politická debata. Ministři povedou politickou debatu na 
téma „Přínos vzdělávání a odborné přípravy k sociální 
soudržnosti a podpoře společných evropských hodnot v 
rámci evropského semestru 2017“. Výstupy z politické 
diskuse ministrů maltské předsednictví následně zpracuje 
do zprávy, která bude příspěvkem Rady pro vzdělávání, 
mládež, kulturu a sport pro březnovou Evropskou Radu. 
Další témata. V rámci bodu Různé podají zástupci řecké 
delegace informaci o ministerské konferenci na téma posi-
lování demokracie prostřednictvím vzdělávání, která se 
uskuteční v březnu v řecké Nikósii. Rada bude zakončena 
obědem ministrů, na kterém se povede debata na téma 
„Aspekt vzdělávání v Iniciativě pro mládež“.  
/M. Beranová/ 

Agenda Rady pro konkurenceschopnost, 20. února > Informace 

Vymáhání zákonů na ochranu zájmů spotřebitele. V 
legislativní části zasedání Rady je na programu schválení 
obecného přístupu k návrhu nařízení o spolupráci mezi 
vnitrostátními orgány příslušnými pro vymáhání dodržo-
vání zákonů na ochranu zájmů spotřebitele. Nový návrh 
má nahradit stávající nařízení a přizpůsobit jej současným 
potřebám trhu a podmínkám digitální doby. 
Schvalování typu motorových vozidel. Předložena bu-
de zpráva o pokroku k návrhu nařízení o schvalování mo-
torových vozidel, jehož cílem je přezkoumat právní rámec 

pro schvalování typu motorových vozidel a jejich přípoj-
ných vozidel. 
Prověrka konkurenceschopnosti. V nelegislativní části 
zasedání Rady proběhne diskuse v rámci bodu Prověrka 
konkurenceschopnosti, tentokrát se zaměřením na nehmot-
né investice. 
Evropský semestr. Na programu jednání je dále výměna 
názorů k Evropskému semestru 2017: „Roční analýza 
růstu“. Bude se jednat o tematickou diskuzi zaměřenou na 
zadávání veřejných zakázek. /Pokračování na s. 6/ 

 



Týden v EU— 6. až 12. února 2017  6 

 

Směrnice proti vyhýbání se daňovým povinnostem 
(ATAD 2). Ministři financí projednají novelu směrnice pro-
ti vyhýbání se daňovým povinnostem (tzv. ATAD 2). Pravi-
dla ukotvená v této směrnici by nově mohla zamezit pod-
nikům usazeným v EU využívat rozdílů, které vznikají kvůli 
nesouladu mezi daňovými jurisdikcemi v EU a s třetími 
zeměmi (tzv. hybridní nesoulady), ke snižování své celko-
vé daňové povinnosti. 

Nespolupracující jurisdikce. Radě bude jako follow-up 
závěrů z 8. listopadu 2016 ke „Kritériím a postup vedou-
cí k zavedení unijního seznamu nespolupracujících jurisdik-
cí pro daňové účely“  předložena zpráva o stavu projed-
nání seznamu nespolupracujících jurisdikcí třetích zemí 
v daňové oblasti.  Na tomto seznamu pracuje tzv. Skupina 
pro Kodex chování (zdanění podniků), která by 
v budoucnu měla Radě pro hospodářské a finanční věci 
na základě dohodnutých kritérií doporučovat zařazení 
jednotlivých třetích zemí mezi nespolupracující jurisdikce. 

Příprava zasedání ministrů financí a guvernérů centrál-
ních bank skupiny G20. Ke schválení bude předložen 
mandát na zasedání ministrů financí a guvernérů centrál-
ních bank skupiny G20 konajícího se ve dnech 17. až 18. 
března 2017 v Baden-Badenu. Předsednictví G20 
v současnosti drží Spolková republika Německo. 

Absolutorium za plnění rozpočtu za rok 2015. 
V konečné fázi  rozpočtového procesu budou ministři fi-
nancí hlasovat o doporučení Evropskému parlamentu k 
udělení absolutoria Komisi za plnění rozpočtu EU za rok 
2015.  

Rozpočtové směry na rok 2018. Ministři budou diskuto-
vat návrh závěrů Rady k vodítkům pro rozpočet EU na 
příští rok.  

/Ch. Kovaříková/ 

Agenda Rady pro hospodářské a finanční věci, 21. února > Informace 

211. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni > Informace 

Dne 8. února 2017 se konalo 211. zasedání vládního 
Výboru pro EU (VV-EU).  

Výbor se nejprve zabýval podmínkami kandidatury ČR 
na přesídlení agentur Evropské unie ze Spojeného krá-
lovství do ČR, jehož projednávání bylo na zasedání VV-
EU dne 30. ledna 2017 přerušeno. Předseda vlády Bo-
huslav Sobotka předestřel aktualizaci materiálu, včetně 
doporučení, aby ČR usilovala o přesídlení Evropského 
orgánu pro bankovnictví. Materiál byl schválen v předlo-
ženém znění s usnesením ve znění varianty I.a. (záměr ČR 
kandidovat na přesídlení Evropského orgánu 
pro bankovnictví do ČR).  

Poté výbor projednal předběžnou rámcovou pozici k le-
gislativním návrhům zimního balíčku „Čistá energie pro 
všechny Evropany“ k implementaci energetické unie, 
kterou předložil a představil ministr průmyslu a obchodu 
Jan Mládek. Ministr také předeslal předložení dalších 
návazných rámcových pozic k jednotlivým částem návrhu 
na jednání VV-EU. Ministr životního prostředí Richard Bra-
bec podpořil znění předběžné rámcové pozice (nesouhlas 
ČR se zvýšením cíle pro energetickou účinnost a jeho zá-
vaznost pro členské státy). Předběžná rámcová pozice 
tak byla schválena v předloženém znění.  

Výbor pak vzal na vědomí informaci předsedy vlády 
o průběhu a výsledcích maltského neformálního summitu 
hlav států a předsedů vlád členských zemí EU 3. února, 
přehled klíčových opatření realizovaných v letech 2015 
a 2016 na úrovni EU v oblasti ochrany vnějších hranic a 
boje s nelegální migrací a informaci ministra průmyslu a 
obchodu o průběhu ratifikace dohody CETA v Parlamentu 
České republiky.  

V rámci bodu „Různé“ pak ministr zahraničních věcí Lubo-
mír Zaorálek informoval, že 20. března 2017 se 
ve Washingtonu bude konat jednání globální koalice pro-
ti Islámskému státu, v níž je ČR zapojena. Předeslal, že 
14. února na Ministerstvu zahraničních věcí uspořádá ko-
ordinační schůzku pro přípravu tohoto jednání a projed-
nání příspěvku ČR do této koalice.  Ministr zemědělství 
Marian Jurečka poté seznámil členy VV-EU s průběhem a 
výsledky podnikatelské cesty do Turecké republiky ve 
dnech ve dnech 30. ledna až 1. února. Zdůraznil nárůst 
exportu českého skotu do Turecka. Předseda vlády pak 
avizoval, že předsednictvo vlády bude řešit otázku další-
ho postupu ohledně uhelné elektrárny Yunus Emre společ-
nosti Adularya v severozápadním Turecku. 

Další, 212. zasedání VV-EU se koná dne 15. února 2017.  

/K. Schneiderová/ 

Iniciativy Komise ke start-upům a scale-upům.  Komise 
představí své sdělení o budoucích evropských lídrech 
„Iniciativa pro začínající a rychle se rozvíjející podniky“, 
ke kterému následně proběhne výměna názorů mezi člen-
skými státy. 
Další agenda. Komise představí Evropský obranný akční 
plán a nový balíček ke službám, jehož součástí je mimo 
jiné návrh na evropský elektronický průkaz služeb. Před-

sednictví spolu s belgickou a švédskou delegací bude 
účastníky zasedání informovat o záležitostech týkajících se 
dokončení zavádění a vstupu v platnost jednotného pa-
tentu a zahájení činnosti Jednotného patentového soudu.  
/L. Johnová/ 
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Dne 7. února 2017 se konalo 592. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Na úvod jednání informoval zástupce Úřadu vlády o pří-
pravě 211. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni (VV
-EU) 8. února 2017 a přípravě 212. zasedání 15. února 
2017. 

Výbor poté projednal předběžnou rámcovou pozici 
k legislativním návrhům zimního balíčku „Čistá energie pro 
všechny Evropany“ k implementaci Energetické unie 
(Ministerstvo průmyslu a obchodu) a rámcovou pozici ke 
sdělení Komise „Evropský obranný akční plán 
(EDAP)“ (Ministerstvo obrany). Následně schválil rámco-
vou pozici k návrhu na komplexní změnu pravidel pro 
antidumpingová šetření (Ministerstvo průmyslu 
a obchodu); rámcovou pozici k návrhu rozhodnutí o po-
skytnutí makrofinanční pomoci Moldavské republice 
(Ministerstvo financí) a rámcovou pozici k Dohodě o 
ochraně investic mezi EU a Myanmarem (Ministerstvo prů-
myslu a obchodu). Ministerstvo průmyslu a obchodu infor-
movalo o přípravě rámcové pozice k návrhu nařízení o 
ePrivacy. 

V části věnované aktuálním evropským otázkám pro-
běhla informace o volbě výkonného tajemníka EUTELSAT. 
Zástupce Úřadu vlády představil souhrnnou zprávu o pl-
nění Strategie podpory Čechů v institucích EU za rok 
2016. Následně byla představena aktuální agenda Ev-
ropského parlamentu. /Pokračování na s. 6/ 

V bodu „Aktuální dění v otázce vystoupení Spojeného 
království z EU“ byly rezorty osloveny o spolupráci na 
komplexním materiálu rozpracovávající české priority pro 
brexit.  

Zástupce Úřadu vlády informoval o výsledcích Maltského 
neformálního summitu 3. února 2017 ve Vallettě; zástup-
ce Ministerstva zahraničních věcí o výsledcích Rady pro 

zahraniční věci 6. Února a zástupce Stálého zastoupení 
v Bruselu o výsledcích Rady pro obecné záležitosti 7. úno-
ra. Zástupce Ministerstva zahraničních věcí představil 
podklad na zasedání vysokých úředníků k Akčnímu plánu 
z Valletty 8. a 9. února 2017 ve Vallettě. Zástupkyně 
Ministerstva obrany a Ministerstva vnitra informovaly o 
společném zasedání ministrů obrany Středoevropské ob-
ranné spolupráce (CEDC) a ministrů vnitra Salcburského 
fóra „Společné zvládání migračních výzev“ 8. února ve 
Vídni.  

Výbor projednal návrh, kterým se předkládá Poslanecké 
sněmovně a Senátu Parlamentu České republiky k vyslo-
vení předchozího souhlasu návrh rozhodnutí Rady, kterým 
se stanovuje víceletý rámec pro Agenturu Evropské unie 
pro základní práva na období 2018 – 2022 (Ministr pro 
lidská práva, rovné příležitosti a legislativu). Zástupce 
Úřadu vlády poděkoval Stálému zastoupení ČR při EU za 
zpracování přehledu návštěv představitelů českých stát-
ních orgánů v Bruselu. 

V „Různém“ zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu 
informoval o schůzce V4 ke kodexu elektronických komu-
nikací 6. února ve Varšavě. Zástupce Ministerstva dopra-
vy předal informaci o přípravě pozičního dokumentu k 
sociálním aspektům v dopravě a dále informoval o pro-
běhlých akcích v gesci Ministerstva dopravy. Zástupce 
Úřadu vlády připomněl chystaná jednání Pracovního týmu 
Rady hospodářské a sociální dohody pro EU 16. února, 
termín setkání státního tajemníka T. Prouzy se zástupci 
politických stran dne 17. února k brexitu a 21. února se-
tkání předsedy vlády a předsedů politických stran k 
brexitu. 

Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru  Coreper I (8. února) a Coreper II 9. února).  

/M. Kadlecová/ 
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